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Iraide Gulin Garcia abadiñoarrak hile-
koa izan du aztergai bere Soziologiako 
ikasketetako gradu amaierako lanean. 
Evax markak 2010etik 2019ra argi-

taratutako iragarkietatik hamar adibi-
de hartu ditu eta haien eboluzioa landu, 
hasieratik zuen hipotesia baieztatzeko: 
“Evaxek ez du feminismoak izan duen bi-
lakaeraren zantzurik aplikatu bere iragar-

kietan, logika patriarkal batean jarraitzen 
du”. Odola bera hautemateko ikuspegi 
desberdinak eta feminismoaren ideiak 
izan ditu ardatz, historikoki hilekoak izan 
duen bilakaeraren gainean galdera bati 
erantzuteko: “Posible al da hilekoaren 
odola espazio publikoan erakustea?”.

Bere hitzetan, ez. Eugenia Tarzibachi 
Buenos Aireseko psikologoa dakar gogo-
ra Gulinek, XX. mendetik sortu den hile-
koa izateko “modu ideala” azaltzeko: hi-
lekoaren forma  modernoa. Ameriketako 
Estatu Batuak izan ziren lehenak “pro-
duktu intimoak” azaleratzen, ekoizten 
zituzten enpresak bertakoak zirelako. 
Medikuntzaren aurrerapenekin batera, 
mendearen erdialdean “higiene feme-
ninoa” deituriko fenomenoa garatzen 
hasi zen eta behin erabiltzeko konpresa 
eta tanpoiak sortu zituzten. Gorputzari 
buruz hitz egiteko eta pentsatzeko mo-
duarekin batera, industria berri batek 
indarra hartu zuen eta horrela sartu zi-
ren emakumea eta hilekoa publizitatean. 
Tarzibachiren hitzetan gorputz mens-
truatzaileak industriarako merkantzia 
bihurtzen hasten dira, gorputz horien 
kontrola bereganatzeraino.

Espainiako Estatuan, hilekoarentza-
ko produktuak saltzen dituen markarik 

ezagunena da Evax, Ausoniarekin batera; 
berea da merkatuaren %25-30. Kontuan 
izanik munduko biztanleriaren %26ak 
hilekoa duela, 1.800 milioi pertsona in-
guruk orotara, eta bizitzan batez beste 
10.000 tanpoi edo konpresa erabiltzen 
dituela, agerikoa da enpresa horiek ira-
bazi handiak lortzen dituztela  bezero 
dituzten emakumeengandik. Aipatze-
koa da ere ingurumenari eta osasunari 
egiten dioten kaltea, konpresaren %90 
plastikozkoa den heinean, eta soilik Es-
painian urtean 3.000 milioi tanpoi bota-
tzen direla kontuan hartuta.

koNtzePtua erosteko Nahia
1968an sortu zen Evax, Espainian kon-
presak salgai jartzen hasi ziren garaian, 
eta hamar urte geroago egin zituen 
lehenbiziko iragarkiak. Egun, aipatu be-
zala, liderra da produktu hauen salmen-
tan; hark eta Ausoniak dute telebistako 
publizitatearen monopolioa. Hartzaileen 
begietatik “aurrerakoia” da, sortu eta ha-
mar urtera publizitatera jauzi egin zuela-
ko, auzi hau lehen aldiz publiko eginez. 
Zein erantzukizun dauka, baina?

“Publizitateak paper garrantzitsua be-
tetzen du errealitatearen eraikuntzan”, 
dio Iraide Gulinek. Hilekoa prozesu so-

HILEKOA EvAx-EN IRAGARKIETAN

  aiNhoa marieZkurreNa etXaBe

hilekoari dagozkion 
produktuak ekoizten dituen 
evax enpresak hilekoaz ez 
beste hitz egiten du bere 
iragarkietan. eredu bati 
jarraitzen dio, emakumea 
ahultzen duen nortasun 
femenino konkretu 
bat bultzatzen, hilekoa 
ezkutatzen eta gorputzak 
merkantilizatzen dituena. 

Hegalekin edo gabe,  
beti odoletan
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zial, kultural eta politikoa dela iritzi du 
eta publizitateak, Evaxenak kasu, ezin-
besteko eragina izan duela hilekoareki-
ko daukagun ikuskera zein bizipenean. 
Iragarki hauek Espainian zabaltzen hasi 
zirenean erreferente bihurtu ziren ema-
kume askorentzat, baina publizitatearen 
tranpan erorita: produktua bera baino,  
haren esentzia eskuratu nahi zuten. Eta 
zein da Evaxek saltzen duen eta denok 
eskuratu nahi dugun kontzeptua?

“Evaxek enpresa kapitalista patriarka-
laren logika jarraitzen du. Ordena sozial 
jakin bat irudikatu eta bizi garen mun-
duari forma eta izaera ematen dioten 
erritualak sortzen ditu. Gorputz idea-
laren sortzaileak dira: emakume zuri, 
gazte, argal, altu eta erromantikoak”, 
adierazi du soziologoak. Era berean, pu-
blizitatearen hastapenetatik orain arteko 
bidean hilekoaren odola eta zikloak ez-
kutatu egin dituztela argudiatu du, higie-
nearen izenean garbitasuna, ongizatea, 
lasaitasuna, segurtasuna eta erosotasuna 
bezalako kontzeptuak gailenduz. Bizitza 
estilo hori erosi nahi du produktu hauen 
kontsumitzaileak, hilekoaren beraren 
irakurketa hori bere gorputzera erama-
nez eta, finean, emakumearen identitate 
hori eraikiz, sexualitatearen eta osasu-

naren ulerkera desegokia bereganatuz 
eta higienearen edo garbitasunaren kon-
tzeptu okerra sinetsiz. Noski, hezkun-
tzak eta kulturak daukaten eragina ere 
kontuan hartzen du abadiñoarrak. Hile-
koaren sozializazioa balore matxistetan 
ematen dela argudiatzen du. 

eufemismoak, 
argi azaldu ordez
Emakumeon gorputza 
publizitatean beti egon 
da hipersexualizatuta, 
baina hilekoa ez da se-
kula sexualitatearekin 
lotu: “Nazkarekin lotu-
ta dagoen momentutik 
ezin da erotismoarekin 
lotu”, Gulinek dioenez. 
Azaldu digu hainbesteko 
estigma dagoela, mundu 
irreal bat sortzen duela honi 
buruzko publizitateak. Aztertu di-
tuen iragarkietan, bakar batean ere ez da 
odola azaltzen eta ez da hilekoari buruz 
hitz egiten. Konpresa eta tanpoiak saltze-
ko eufemismoak erabili ohi dituzte, horri 
buruz zuzenean hitz egitea bekatua ba-
litz bezala. Odola erakutsi dutenean, esa-
terako, urdin kolorekoa irudikatu dute, 

eta ez gorriaren indar eta sinbolismoa-
rekin. Garbitasunaren iruditegia azaldu 
nahian margotzen dute urdinez; itsasoa, 
ura, zerua edo airea. Justu kolore beroe-
netik hotzenera egiten dute salto. Evaxen 
iragarkietan kolore gorria azaldu bada, 
odola ez den beste elementuetan azal-
du da: soinekoa, zapatak, ezpainetakoa, 

pareta… Urteak pasa ahala hori 
ere desagertu egin da, kolore 

deigarri eta artifizialenga-
tik trukatuz, are surrea-
listagoa eginez, berez, 
naturala den zerbait. 

Azken urteetan bai-
na, aldatu da zerbait. 
Honi guztiari buruz-
ko publizitatea 20ko 

eta 40ko hamarkadetan 
higienean eta babesean 

oinarritu bazen –publizi-
tatea zegoen lekuetan–, 60ko 

hamarkadatik aurrera emakumea-
ren askapenaren diskurtsoa kapitalizatu 
zuten “merkataritzako feminismo” gisa. 
Honekin, itxura hobetzea eta ondo senti-
tzea bihurtu ziren mezu nagusiak. Azken 
hamar urteetako aldaketa nagusia, be-
raz, emakume protagonisten –aktoreen– 
jarrera bera izan da. 

“Hilekoaren odola 
eta erditzearen odola 

zikintasunarekin lotzen 
dira. Gerrako pelikuletan, 

ordea, normal agertzen da 
eta harrotasuna eta indarra 

adierazten ditu”
Iraide Gulin Garcia

EzINEzKOA. 
hilekoa dutenean ere 
ezinezkoa praktikatzeko gogoa 
duten emakume akrobatikoak 
ageri dira evaxen iragarkietan. 
odolaren arrastorik ez.
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Feminitate tradizional batetik emaku-
me modernoaren esentziara salto egin 
du Evaxek. Gorputzen estereotipoa ez 
du inoiz ere aldatu, ezta hilekoa tratatze-
ko ikuspegia ere. Egungo kontsumitzai-
leen begietara egokitu behar izan du, or-
dea, eta kontzeptu berri hori azaleratu: 
emakume modernoa. Takoiak, gonak eta 
ezpainetakoak ezabatu dituzte eta se-
gurtasuna duten emakumeak ageri dira, 
independenteak, akrobatikoak eta ezi-
nezkoa praktikatzeko gogoa daukatenak 
hilekoa dutenean, beti ere, garbiak eta 
usain onekoak. Azken kontzeptu horiek 
hilekoarekin bat ez datozen eta Evax pro-
duktuek ekarriko dutena bailiran.

Hau guztia emakumeon erreferente 
izatearen beldur da Gulin, hilekoa bi-
zitzeko eran iragarkiek izan dezaketen 
pisuaz jabetuta: “Hilekoa ukaziotik tra-
tatzen da eta tabu bihurtzen dute. Gure 
gorputz eta prozesuetatik deskonekta-
tzen gaituzte. Espazio publikoak gure 
hilekoari buruz esaten duenak gure bi-
zitza baldintzatzen du. Hilekoa zerbait 
intimoa izateaz gain, kolektiboa da”. Ho-
nekin batera ikerketaren garrantzia az-
pimarratu nahi izan du: “Orain arte gutxi 
ikertu da honi buruz, eta orain gaiaz hitz 
egitea garrantzitsua iruditzen zait”. Osa-
tu duen lana ikerketa berriak abiatzeko 
baliabide izatea espero du, hilekoaren 
esanahi berriak telesail, zinema edo ko-
munikazio birtualetan integratzearekin 
batera.

odol gorrikoak
Publizitatea, ulertuta informazioaren, 
pertsuasioaren eta ohitura bat aldatzea-
ren arteko zubi gisa, gizarteak isiltzen 
duena azaleratzeko komunikazio tres-
natzat ere har daitekeela idatzi du, 
Evaxek hilekoaren kasuan egin zuen 
bezala. Karen Houpert aditu ingele-
saren hitzetan, produktu “femeni-
noak” sortu dituzten enpresek ezku-
tatzen diren ezaugarri horien lepotik 
bizi dira. Ezaugarriok interpretatu 
eta haietan sostengatzen dira. 

Argentinan egiten ari diren bezala, 
tanpoi eta konpresak saltzen dituzten 
enpresek hilekoaren zikloaren natu-
ralizatze prozesua ematearen aldekoa 
da Gulin. Odola erakutsi eta mezuak al-
datuko dituen publizitatea positiboki 
baloratzen du: “Publizitate feminista 
egin beharko genuke, ziklikoak garela 
adierazi eta emozio ezberdinak age-
rrarazi. Australian, adibidez, “odol nor-
mala” deituriko kanpaina bat abiarazi 
zuten, non hilekoa guztiz normaliza-

tuta zegoen testuinguru bat irudikatzen 
zuen: emakume naturalak, edonolakoak, 
adin desberdinetakoak ageri dira hile-
koari buruz publikoan hitz egiten eta 
ezkutatu gabe. Konpresa bat azaltzen da, 
odol gorriz zikintzen. Dena den, kanpai-
na horren helburua ez da produktuak 
saltzea; hortaz, “legitimoa” da hilekoari 
ematen zaion adiera. Saltzera begirakoa 
balitz ez luke interes bera izango eta, 
hortaz, ez luke horrela tratatuko gaia.

Gulinen ustez, benetako odola edo li-
kido gorria agertu beharko litzateke, eta 
ez urdina, erakutsi ohi duten moduan. 
Lohi urdinaren eufemismoak kolore go-
rriaren indar eta sinbolismo handia deu-
seztatzen du, hilekoa duen gorputzari 
berari kenduz ezaugarri hori, hau da, 
ahulduz: “Emakumeen odola arriskutsua 
da, ezkutatu egin behar den zerbait da. 

Hilekoaren odola eta erditzearen odola 
zikintasunarekin lotzen dira. Gerrako 
pelikuletan, ordea, normal agertzen da 
eta harrotasuna eta indarra adierazten 
ditu”. Fikzioan odola erakusteko inola-
ko arazorik ez dagoela dio, baina eszena 
errealak baldin badira bestelakoa dela 
kontua: “Tabu oso gogorrek agintzen 
dute zineman, publizitatean, ikus-entzu-
nezkoetan, albistegietan, egunkarietan 
eta abarretan”.

Era berean, bulba duten protagonista 
ezberdinak agertu beharko liratekeela 
uste du, intersekzionalitatea kontuan 
hartuta. “Espazioari begira, odol jarioa 
edozein lekutan eta edozein momen-
tutan agertu daitekeela ere adieraztea 
garrantzitsua iruditzen zait, baita odol 
isuriekin zikindu gaitezkeela ere”, esan 
digu. “Mantxa gorriak agertu behar dira. 
Nork ez ditu arropak zikindu hilekoaren 
odolarekin? Horrela, hilekoa patologi-
zatu baino, naturalizatu egingo genuke 
eta bide horretatik joan behar dugu, 
hilekoa ez ulertzeko gaitz edo zikinke-
ria bezala”. 

Hilekoa naturalizatzeko interesa eta 
hari esker irabaziak lortzekoa batera-
garriak ote diren galdetu diogu. Guli-
nek aipatzen du edozein kulturatan 
dinamika sozialarekin loturik dagoela 
gorputza, eta ekonomiaren eta kontsu-
moaren objektu dela. “Egia da, emaku-
me librearen izenean, produktua soilik 
saldu nahi duten enpresak egon daitez-
keela atzean, interes ekonomikoak di-
tuztenak. Evax izan daiteke horietako 
bat”, dio. “Baina badira ere bai enpresa 
sozial edo kooperatiboak, bestelako 
eredua aldarrikatzen dutenak. 

38 І giZartea

IRAIDE GULIN. Abadiñoarrak “Posible al da hilekoaren odola erakustea espazio publikoan?” 
galderaren bueltan osatu du ehuko soziologiako gradu amaierako ikerketa-lana.
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iraZustaBarreNa 
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Paris, 1871ko martxoaren 28a. He-
rritarrak altxatu eta hamar egu-
nera, Parisko Komuna eratu zen, 

langile klasearen lehen gobernutzat 
jotzen dena. Loialistek Komuna gogor 
erreprimitu zuten eta, bi hilabete eta 
gero, maiatzaren 28an, gobernua ber-
tan behera geratu zen. Maiatzaren azken 
aste horri Aste Odoltsua esango zioten: 
milaka komunero atxilotu zituzten, edo 
epaiketarik gabe exekutatu. Eta liskarre-
tan Parisek su hartu zuen.

Sute horien errua nagusiki pétroleuse 
edo Komunaren aldeko emakume pi-
romanoei egotzi zieten. Suteak pizteko 
petrolioa erabiltzen omen zutelako esan 
zieten horrela. Komunaren amaieran 
ehunka atxilotu eta Versaillesera era-
man zituzten bertan epaitzeko; beste 
asko epaiketarik gabe hil zituzten. Eta 
hurrengo hilabetetan hiriburuan likido 
erregaiak saltzea debekatu zuten, ema-
kume petroliozaleek beren jardunari be-
rriro heldu ez ziezaioten.

Prosper-Olivier Lissagaray (1838-
1901) gertatutakoaren lekuko izan zen 
eta Komunaren kronika idatziz jasota 
utzi zuen. Hauxe idatzi zuen ustezko su
-piztaileei buruz: “Gaizki jantzitako edo-
zein emakume, esne-marmita bat edo 
botila huts bat zeraman edozein, pétro-
leuse-tzat jotzen zuten, arropak indarrez 
erauzten zizkioten, hurbilen zegoen hor-
maren kontra jartzen zuten eta hantxe 
bertan tiroz hil”. Beraz, kronikalariak 
hasieratik bertatik jarri zuen zalantzan 

emakume haien erruduntasuna. Baina 
Lissagaray sozialista iraultzailea zen, ko-
muneroa, eta, hortaz, bere ikuspegi “le-
rratua” ez zen luzaroan aintzat hartu. 
1870eko hamarkadan bertan  Maxime 
Du Camp idazleak Komunaren kronika 
“objektiboagoa” argitaratu zuen eta hor 
ere pétroleuse-en parte-hartzea ukatu 
zuen. Baina mitoak hazten jarraitu zuen.

XX. mende bukaeran, Komunari bu-
ruzko dokumentazioa desklasifikatu-
ta, historialariek sakonago aztertu ahal 
izan zuten pétroleuse-en fenomenoa, eta 
aurreko mendean Lissagarayk esanda-
koa berretsi zuten. Besteak beste, Ro-
bert Tombs eta Gay Gullickson aritu zi-
ren dokumentazioa aztertzeko lanean 
eta ez zuten topatu pétroleuse-ek sute-
ren bat piztu zutela frogatzen zuen kasu 

bat bera ere. Komuna amaitutakoan 
Versaillesen epaitutako ehunka emaku-
meetatik soilik gutxi batzuk kondena-
tu zituzten, guztiak komunaren aldeko 
ekintzengatik, baina bat bera ere ez su-
teekin lotuta. Aste odoltsuko sute haien 
erantzukizuna gatazkari berari eta, be-
raz, bi aldeei egozten zaie nagusiki gaur 
egun. Gullicksonen ustez, pétroleuse-en 
mitoa Versailleseko politikarien propa-
ganda kanpainaren parte izan zen. Ko-
munaren erreformen aurkako keinua 
zen, aste gutxi haietan hartutako zenbait 
neurrik emakumeen egoera zertxobait 
hobetzen zutelako. Garaipen praktikoa 
kaleetan lortzeaz gain, garaipen morala 
ere nahi zuten kontserbadoreek, emaku-
me komunero barbaro eta suntsitzaile 
haien gainetik. 

Pétroleuses, 
Parisko Komunako 
mitoa

Gutunak ukitu gabe destolesten
Gutunazal modernoak sortu baino lehen, 
gutunak modu konplexuetan tolestu ohi 
zituzten komunikazioa ahalik eta segu-
ruena izan zedin. Orain, Massachusettse-
ko Teknologia Institutuko ikerlari Jana 
Dambrogiok Brienne bildumako doze-
naka gutun irakurtzea lortu du, gutunak 
ukitu gabe.

 X izpiei eta toleste algoritmo bati esker, 
300 urtez tolestuta egon diren eskutitzak 
birtualki destolestea lortu du. Ondo toles-
tutako gutunak eta bestelako dokumen-
tuak irekitzea arriskutsua izan ohi da, maiz 
hondatu egiten direlako;  teknologia honi 
esker dokumentu askoren edukia ezagutu 
ahalko da, ondarea suntsitu gabe. 

ezkerreAn, tuLLeries JAuregiA sutAn 1871ko MAiAtzAren 24An. eskuineAn, ‘PétroLeuse’ bAten 
kArikAturA, urte bereko uztAiLeAn bAnAtutAko PostALeAn.
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Aztiker kooperatibak egiten di-
tuen proiektu gehienek lau-sei 
hilabeteko iraupena dute. Ho-
rrek dakar maiz errebisatu 

behar izatea hurrengo hilabeteetan izan-
go duten lan karga eta langileen arteko 
lan banaketa orekatzea. Beraz, Aztike-
rren ohikoa da langileek hurrengo hi-
labeteetarako lanaldia murriztea edo 
gehitzea, eta malgutasun hori, ordute-
giarenarekin batera, asko estimatzen 
dute, bizitzako beste alorrekin uztar-
tzeko. Bidean gako bat deskubritu dute: 
lan-kargetan erantzukizun pertsonala 
eta kolektiboa bereizteak korapilo asko 
askatzen dituela.
 “Aztikerren hiru hilero errebisatzen 
ditugu lanak eta lanaldiak, ea orekatua 
den, eta ea langileren bat ordu gehiegi 
sartzen ari den. Eta horrez gain, langi-
leren batek eskaera egiten duenean ere 
momentuan eusten zaio gaiari: esatera-
ko, orain langile batek eskatu du lanaldi 
osotik lau ordukora pasatzea lau hilabe-
terako, familiako beharrei erantzuteko”. 
Lanaldia gehitzeko ere egiten dituzte 
aldaketak: “Adibidez, lan gehiago sar-
tu bada, agian bost ordutara dauden bi 
langileri proposatzen zaie bi hilabetez 
zazpina ordu lan egitea”. Azaldu dutenez, 
malgutasun handiz kudeatzen dute lan 
bolumenen gaia, beti lehentasun gisa 
hartuta langileak epealdi horretarako 
dituen behar eta helburuak asetzea, hori 
bai, taldearen egoera (hau da, beste lan-
gileen behar eta egoerak) eta lan-kargak 
kontuan hartuta.

“oso kargatuta Nago: zer da 
Nirea eta zer aztikerreNa?”
Taldeko orekak zaintzeko eta lanak bir-
banatzeko, dimentsio emozionala eta 
arrazionala bereiztea gakoa dela dio-
te, eta horregatik, koordinazio bileretan 
hiru hilean behin eskema hau jarraitzen 
dute: lehenik hurrengo hilabeteetarako 
produkzio mapa aztertzen dute objek-
tiboki, hau da, zein proiektu egingo di-
tuzten, proiektu bakoitzak zenbat ordu 
eskatuko dituen lan fase bakoitzean, ho-

rretarako zein den lan banaketa eta ea 
lanak orekatuta dauden, langile bakoi-
tzak zenbateko lanaldia izango duen... 
Ondoren dator eskaera eta proposame-
nen txanda, hau da, ea langile bakoitza-
ren nahiak eta behar pertsonalak ase-
tzen al diren, edo lana birbanatu behar 
den, edo bestela errefortzuak bilatu. 
“Baina bereizten ditugu plano emozio-
nala eta arrazionala, bestela elkarrizke-
tetan nahastu egiten gara. Bi dimentsio 
horiek esplizituki bereiztea urrats bat 
izan da”.
 Hamabostean behin egiten dute pro-
dukzioaren jarraipen bilera, eta hor 
ikusten dute ea aurreikusitako orduetan 
hanka sartu duten, hau da, langileren bat 
aurreikusitakoa baino ordu gehiago sar-
tzen ari den. Kasu horietan, idazkariak 
proposatuko dio langileari gehiegi sartu-
tako ordu horien truke noiz jai egin, edo 
lanaldia nola murriztu bolada batez. “As-
matzen dugu orekatzen, baina beti daude 
boladak, pertsona bat kargatuko dena. 
Eta kasu horietan, asmatu dugu bereiz-
ten zer den pertsonala eta zer Aztikerrek 
sortutakoa; izan ere, pertsonaren izaerak 
badu bere eragina”. Adibidea jarri dute: 
“Norberaren izaeraren arabera, gustuko 
lan batean ari garenean sarri emoziona-
tzen gara eta bezeroari esaten diogu ez 
dakit zer egingo dugula, eta hori egiteak 
ondoren pertsonalki asko eskatzen digu, 
lehendik adostuta ez zegoena”.

 Kargatuta dauden egoeretan, gaia tal-
de handira eraman beharrean, saiatzen 
dira lankideren bati laguntza eskatzen 
eta hausnarketa egiten: “Egoera honi, 
pertsonalki nik zer gehitzen diot eta be-
raz ni zeren arduradun naiz? Eta aldiz, 
zer da Aztikerrena eta beraz zer eskatu 
diezaioket Aztikerri konpontzeko?”. 

komunitatea

aztiker kooPeratiba
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Lanak banatzerakoan plano emozionala 
eta arrazionala bereiztearen onurak
   eta   elkarlaNeaN

zer egiten du: Gizarte ikerketa 
aplikatuak eta esku-hartzea.

Langile edo bazkideak: 8.

Noiz sortua: 2000n.

Egoitza: Andoain.

Harremanetarako: 
idazkaritza@aztiker.eus

AZTIKER SOZIOLOGIA 
IKERGUNEA 
aztiker.eus

esperientzien kutxa
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Praktikaldia

Otsailean sartzearekin batera bi 
sinadura berri hasi ziren ager-
tzen argia.eus atarian. Bertan 

pixka bat ibiltzen denak ongi jakingo 
du joan-etorrian badabiltzala zenbait 
lagun, kazetaritzaren bueltan lehen 
pausoak ematen ari diren gazteak sarri, 
Argiara praktikak egitera gerturatu di-
renak. Ixone Arana eta Oihane Arretxea 
dira lau hilabeterako etorri direnak. Be-
raiekin hitz egin dugu, pixka bat ezagu-
tzeko asmoz.

Aukera desberdinen artean Argia 
aukeratu duzue praktikaldirako. 
zergatik?
Ixone Arana: Astekari bezala oso era-
kargarria egiten zait Argia, erreportaje 
interesgarri eta sakonak argitaratzen 
dira; eta ezin ahaztu Euskal Herri mai-
lako komunikabide garrantzitsu bat 
dela. Kazetaritza independentea egiten 
duen komunikabidea, herriarekiko in-
teresa erakusten duena... puntu garran-

tzitsuak dira niretzat, eta oso erronka 
ederra iruditu zitzaidan kazetari mo-
duan bertan trebatzeko aukera.

Oihane Arretxea: Gradua amaitu 
aurretik praktikaldiren bat egingo nue-
la argi nuen, baina soziologia ikasketak 
egiten arituta, ez neukan buruan ka-
zetaritza praktikak egiterik. Argiaren 
aukera zabaldu eta erakargarria egin 
zitzaidan, bai bainekien nire intereseko 
gaietan murgiltzeko aukera izango nue-
la, ordura arte probatu gabeko perspek-
tiba batetik. 

zer da bertan jasotzen ari zaretena?
Oihane Arretxea: Pandemia testuingu-
ru honetan zaila da leku berrietan ero-
so sentitzea, baina harrera oso ona egin 
digute hasieratik eta pixkanaka ari gara 
harremanak sortzen. Gauzak lasai azal-
tzeko eta erakusteko prest egoten dira 
beti eta hori asko eskertzen da, bereziki 
kazetari lana zeharo berria denean nor-
berarentzat. 

Ixone Arana: Idatzizko kazetari-
tzan trebatzen ari naiz eta asko lagun-
tzen didate. Beste komunikabide ba-
tean praktiketan egon ostean, Argian 
asko eskertu dudan gauza bat da ikas-
ten laguntzen digutela, kazetaritzaren 
munduan benetan zertan eta nola ho-
betu dezakegun esaten saiatzen dira 
momentu oro. 

zein gaietan sentitzen zarete eroso?
Oihane Arretxea: Gizarte gaietara jo-
tzen dut normalean. Gehienbat espe-
rientzia soziokomunitarioetan jarri dut 
azken aldian arreta. Halere, denetarik 
lantzea gustatzen zait, arlo desberdine-
tan murgildu eta gauza berriak ikastea 
beti da interesgarria.

Ixone Arana: Kulturara jotzen dut 
nik eta gustatuko litzaidake zenbait ko-
munikabidetan merezi duen espazioa 
eskaintzea kulturari. Horretaz aparte, 
azken aldian piztu zait nazioarteko edo 
politika gaiekiko interesa. 

Lau hilabetez Argian
  itsaso ZuBiria etXeBerria
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oihane Arretxea 
eta ixone Arana 

Argiako erredakzioan 
praktikaldia burutzen.
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S uaren landarea esan dakioke pis-
tatxondoari (Pistacia vera), izan 
ere fruitua pilatuta dagoenean 
bere kaxak su har dezake eta jan-

da gure espeziearen arraren tentetzeari 
laguntzen dio. Beroaren landarea ere 
esatea gaizki ez. Beroa atsegin du eta be-
roa hartu eta ematen du. 

 Pistatxondoak ere badu familia. Pis-
tacia generoan 10 espezie ezagutzen 
dira, denak lurralde beroetakoak. Ba-
tzuk basamortuko landareak dira edo 
udako muturreko lehorteari egokituta 
daude, eta, landare gutxi bezala, gatza 
duen lurrean bizi daitezke. Basamortue-
tako klimaren muturreko tenperatureta-
ra ohituta daude, udan 40 gradutik gora 
eta neguan -10etik behera. 

Genero honetako bi espezie eta bien 
arteko hibridoa ezagutzen dira Euskal 
Herrian. Bata legeltxorra edo lekeltxo-
rra edo txarneka edo lurlastana edo 
lerrina, hau da, Pistacia lentiscus. Gre-
zia klasikoan bere alearekin gomago-
xoa edo txiklea egiten zuten, baita gaur 
egun ere. Itsasaldeko lurralde gozoak 
maite ditu eta batez ere Mediterraneo 
inguruan topatuko dugu. Klima eta toki 
zakarragoetara ohitutakoa da bere bes-

tengusina, ahuntzadarra edo Pistacia te-
rebinthus; legeltxorrak baino hezetasun 
handiagoa behar du eta mendi mutur 
altu eta hotzetan gustura bizi bada ere, 
eguzkizalea da. Ahuntzadarra edo ahun-
tzadar-belar edo ganauskia esaten zaio. 
Ahuntzadar izena hostoetan zorri batek 
kosk egin ondoren luzatzen duen ahuntz 
adar itxurako hantura edo kozkor bate-
tik datorkio; haritzak izaten duen kuku 
sagarraren eran sortutakoa, baina for-
ma berezi horrekin. Ahuntz adar hori 
Baizongia pistaciae zorriak sortzen du. 
Landare guztia usaintsua da, erretxin 

usain mingotsa du. Honekin ere goma-
goxoa edo txigoma egiten da. Robin Lane 
Fox historialari klasiko eta lorezaintzan 
zailduriko idazle ingelesak bere The 
Classical World (Mundu Klasikoa) libu-
ruan dio Kristo aurreko VI. mendean, 
Pertsia oraindik inperio garrantzitsua 
ez zenean, bertako erregeak tronura igo 
zenean esne mindua edan eta ahuntza-
darraren hostoak murtxikatu edo mas-
tekatu zituela. Ahuntzadarraren erretxin 
bereziarekin tirrimintina edo tiribintina 
ere egiten da. Hiztegi batek dio tirrimin-
tina lerretatik (Pinus spp) ateratzen den 
ubil lerdotsua dela. “Tirrimintina” eta 
“tiribintina” hitzetatik datoz tirrimin-
tondo, teremintondo eta tiribintinondo; 
ahuntzadarraren terebinthus horrekin 
lotzen ditut nik. Ganauskiarekin eginda-
ko likurta ere jasoa dago gure hiztegie-
tan, hau da goma edo laka edo berniza.

Erretxin hori ematen duen zura ere 
ez da nolanahikoa izango. Virgilio idazle 
erromatarrak Kristo aurreko I. mendean 
idatzitako Eneida epopeian aipatzen du 
“arteak ezpelean (Buxus sempervirens) 
edo Oricoko ahuntzadarrean txertatuta-
ko bolia”. Bolia bost, baina zur hori gus-
tura eskuratuko nuke. 
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jakoBa errekoNdo
JAkobA@bizibArAtzeA.eus

grezia hemeN. gomak, 
tirrimiNtiNak eta zurak

Bulboak erosi ditut. Loreontzi 
txikietan datoz. Jazintoak laster 
loratuko dira, besteak loretan 
daude. Aldatuko ditut pote 
handiago batera?
Ez daukate ia lurrik.  

  Arantza, Sondikatik

Neguan loratzen diren erraboilak 
izango direla pentsatzen dut. 

Dagoeneko lorea luzatuta edo irekita 
baldin badute, bere horretan utzi. 
Lorea zimeltzen denean orduan lur 
gehiago izango duten loreontzian 
edo lurrean landatu. Lorearen 
ondoren haziko diren hostoak ondo 
hazi eta agratzea komeni da. Hosto 
horiek erreserbaz beteko dituzte 
berriro lurpeko erraboilak, hurrengo 
urtean ere loreak eman ditzaten.

Bidali zure galdera:
bizibaratzea@bizibaratzea.eusIRAKURLEAK GALDEZKA
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L asako Yon Hourcadek abiatuta-
ko proiektua da Akiloukap. Beren 
buruentzat kamisetak eta txape-
lak egiten hasi ziren lehenik, bere 

etxola, inguruko mendiak eta ahuntzak 
irudikatuz. Baina ingurukoei arropak 
gustatu eta eskatzen hasi zitzaizkiela 
ikusita, proiektua zabaltzea pentsatu 
zuen. Duela urtebetetik, berriz, bestela-
ko egitasmo bat ere gehitu diote Akilou-
kapi: etxeko ahuntzen esnearekin xaboi 
artisauak egiten hasi dira. 

PireNaika ahuNtzak 
balioaN jartzeN
“Ahuntzak nituen lehenagotik eta beti 
egin nahi izan dut zerbait haiekin, ho-
rrela bururatu zitzaidan xaboiak egiten 
hastea”, azaldu du Hourcadek. Galtzen 
ari den antzinako pirenaika arrazarekin 
egiten du lan Lasako gazteak; Frantziako 
Estatu osoan 4.000 buru inguru besterik 
ez omen dago. “Ez du esne gehiegi ekoiz-
ten ahuntz arraza honek, baina xaboiak 
egiteko ezaugarri aproposak ditu: kali-
tate handiko esnea da urin asko duelako, 
eta hori oso ona da larruko eritasunak 
lasaitzeko”, dio ekoizleak. 
 28 ahuntzeko taldea du Hourcadek, 
urte osoan mendian libre. “Pirenaika oso 
landa-arraza da, mendian egoten da urte 
osoan, eta oso onak dira gure zelaiak 
garbi mantentzeko”. Hain zuzen, hori-
xe zen gaztearen helburu nagusietakoa 
proiektua abiatzerakoan: “Mendiak pix-

kanaka husten ari dira Iparraldean, eta 
hori asko ari da nabaritzen, lurrak sa-
sitzen baitira. Su eman beharrik gabe, 
gure ahuntzek bazter horiek guztiak 
garbitzen dituzte”. Arraza balorizatzeko 
asmoz, gainera, inguruko beste ahun-
tzain batzuekin elkarlanean ari da talde 
bat sortzen. Pirenaika arraza ezagutzera 
ematea eta haren inguruan sortutako 
aurreiritziak aldaraztea dute asmo. 

eskuz egiNdako xaboiak
Xaboien proiektua martxan jarri zue-
nean horiek egiteko gunea jarri zuen 
martxan Hourcadek etxean. “Antxumeek 
bi hilabete dituztelarik mendira igo-
tzen naiz, ahuntzak goizetan jetzi eta 
arratsaldean egiten ditut xaboiak”, dio. 
Prozesu osoa eskuz egiten du, modu 
artisauean eta osagai guztiz naturalak 

erabiliz. Ahuntz esneaz gain, usain des-
berdinetako olio esentzialak, oliba olioa 
eta sosa kaustikoa daramate xaboiek. 
“Osagai biologikoak darabiltzagu horiek 
egiteko. Nik momentuz ez dut bio labe-
lik, baina asmoa da horretara pasatzea”. 
Xaboiok larruarentzako propietate oso 
onak dituztela azaldu du gazteak, batez 
ere eritasunak dituztenentzat. 
 Ez du inguru hauetan pirenaika arra-
zako ahuntzen esnearekin xaboiak egi-
ten dituen beste inor ezagutzen, ideia 
internetetik hartu zuen Hourcadek beste 
arraza batzuekin gauza bera egiten zu-
tenengandik. Orain, akiloukap.fr web-
gunean saltzen ditu bere produktuak, 
eta otsailaz geroztik Nafarroa Behereko 
hainbat azokatara joaten da. Udara be-
gira toki gehiagotara mugitu ahal izatea 
espero du. 
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garaZi ZaBaleta
@tirikitrAnn

akiloukaP

ahuNtz esNearekiN egiNdako 
xaboi artisauak
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Ez Dok Amairu-ren gidaria

argiaren artXiboa

lourdes 
iriondo
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Euskarazko giroa bertatik berta-
ra eta zuzenean bizi izan zuen 
Joxemari Iriondo kazetariak 
Loiolako Herri Irratiaren leiho-
tik. Iragan mendeko 50eko ha-

markadaren amaieran nahiz 60koaren 
hastapenean sortuak ziren zenbait irrati, 
eta Azpeitiako Loiolakoan ari zen bera. 
Irratiak ez beste ere sortu zen, ordea, ga-
rai hartan, Iriondok 2014an Euskal mu-
sika giroa 60ko hamarkadan artikuluan 
idatzi zuenez (Jakin, 200. zenbakia): “Li-
buru berriak argitaratzea, aldizkariak 
suspertu eta sortzea, dantzari eta txistu-
larien lehiaketak antolatzea, abesbatzen 
eta otxoteen arteko zeingehiagokak, eus-
kal kantuari irauli handia ematea, ikas-
tolak sortu eta suspertzea, antzerki tal-
deak berritu edo sortzea… Mila ekimen, 
mila iniziatiba”.
 Musikaz den bezainbatean, berriz, 
koru eta abesbatzen tradizioa erro-
tua zen, baina lege zaharreko kanta-
gintzaren aurkiak bazuen bere girbina, 
Iriondok dioenez: “Itsasoan laño dago, 
Maritxu nora zoaz, Ara nun diran, Zi-
bilak esan naute, Gitarra zartxo bat… 
aspergarri egiten hasi zitzaizkigun, edo 
[haiek aditzen] erabat aspertuak ziren 
gure irrati-entzuleak. Eta halaxe hasi 
zen euskal kantugintza berriaren mu-
gimendu hura”. Ez Dok Amairu sortu 
baino lehen, alegia.
 Nonbait ere, euskarazko kantagintza 
berria Bizkaian eta Bilbon hasi zen lo-
ratzen 1957-58an. Kantarietan ziren, 
esaterako, Robles-Arangiz zortzi ne-
ba-arrebak eta, 1960an, esaterako, kan-
taldia egin zuten Robles-Arangiztarrek 

eta Txabi Villaverdek Arboti-Zohotako 
Euskaltzaleen Biltzarrean. Entzuleen 
artean izan zuten Mixel Labeguerie, 
“bakarrik eta gitarra baten laguntasu-
nez azaldu zen lehenengo kantaria”, 
Iriondoren arabera. 1964-1965ean pla-
zaratu zen Labeguerie, eta plazaratu 
zen Lourdes Iriondo…

LOURDES IRIONDOREN AGERTZEA
1965eko urte hasieran Andoaingo ikas-
tolaren alde kantatu zuen lehenbizi 
Lourdes Iriondok, eta ondoren,  Tolo-
san eta Villabonan. Hala ere, Lourdesen 
egiazko hasiera 1965eko maiatzaren 
6an, hileko lehenengo igandean etorriko 
zen, Aizarnan, Gazteriaren egunaren ka-
rietara. Arrakasta itzela izan zuen kan-
tariak, eta Joxemari Iriondok hurrengo 
egunean Loiolako Herri Irratian zenbait 
kanta grabatzeko eskatu zion. “Baietz 
erantzun zigun asko pentsatu gabe eta, 
halaxe, Aizarnan kantatu zituen lau kan-
tu ederren ustekoak grabatu genizkion 
astelehen goizean: Abesten dizut, Jauna; 
Haurra sehaskan; Arren, Jauna; Amatxo 
laztana”. Eta Loiolako uhinetatik euskal 
herrietako mundura. “Astearte goizeko 
irratsaioan hasi ginen kantu haiek irra-
tiz ematen, eta handik atzera egunean 
hiru-lau bider eskaintzen genizkien en-
tzuleei Lourdesen perlak. Gogoan dut 
zer-nolako arrakasta eta itsumena sortu 
zuten Lourdesen kantuek gure entzu-
leen artean. Astearte goizean hasi ginen 
erabiltzen, eta handik aurrera ez zuten 
deskantsu handirik izan”.

 Garagarrilean Zeruko Argia-ren orrial-
deetan zen Lourdes Iriondo.

1965, GARAGARRILAK 13
Zeruko Argian egin zioten lehen elkarriz-
keta dugu ekainaren 13an argitaratu-
takoa. “Egunari egunekoa” sailaren ba-
rruan ageri da, izenburu honekin: “Mari 
Lourdes Iriondo erriz erri. Dei guztiei 
baietza ezin emanik”. Jarraiko Agirre da 
sinatzaile; Iñaki Beobide, Joxemari Irion-
dok jakinarazi digunez.
 “Azken aldi ontan, eguneko giroari ja-
rraituaz, euskerazko edo euskeratuta-
ko abestiak maiz entzuten dira. Batzuek 
San Remo, Benidorm edo orrelako sari-
ketetan leendabizi izendatuak, eta bes-
teak au dala edo ori dala, ao guzietan 
dabiltzanak”, hasi da idazten kazetaria, 
Lourdes Iriondori sarrera eginez: “Gaur 
dakarkigun neskatxa au ere gitarratxoa 
lagun dualarik, erri bat eta besteko dei 
guzieri ezin baietza emanik arkitzen da: 
ainbeste dei bai ditu”. Dei batetik beste-
ra dabilela ere, Lourdes Iriondok tartea 
egin dio Zeruko Argiaren elkarrizketa 
eskaerari. Eta dio, bere hasieraz: “Gai-
xorik egona naiz luzaroan eta, bitartean, 
ikasketak utzi bearrean aurkitu nintzan. 
Urtebete da gitarrarekin ekin niola”. 
Lourdes Iriondoren hitz horietan bada 
mamirik franko: “Gaixorik egona naiz 
luzaroan”. Izan ere, bihotzeko eritasuna 
antzeman zioten gaztetan, eta, ebakun-
tza gaitza jasorik, inork baino gehiago 
begiratu behar izan zuen bere burua 
Iriondok, bizi guztiko.
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kantagintza berriaren izen 
lehenetarik bat izan zen. 
arrakasta itzelezkoa izan 
zuen bakarlari, eta ez dok 
amairuren partaide eta 
eragile izan zen. iaz, Xabier 
leteren omenezko ekitaldiak 
batean eta bestean egin 
zirenean, hantxe izan zen 
beti edo gehienean lourdes 
iriondoren arima.

  miel aNjel elustoNdo
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 Gaixoalditik suspertzean hartu zuen 
gitarra, inoiz utziko ez zuena. Berak 
sortuak zituen bere kantetako hitz eta 
doinuak. Baina. “Letra, ordea, sortutako 
abestietan, nik erdaraz egiten dut, eta 
gero nere lengusu Joxe Maria Iriondok 
euskeratu”. Ez zen nekezia handian ibil-
tzen kantak sortzeko garaian: “Asarre 
nagoenean, gitarra ta manetofoia artu, 
eta abestuaz, abestuaz, sortzen ditut”.
 Lourdes Iriondorena kantagintza be-
rria zen, eta horretaz jabetuak ziren 
batzuk eta besteak. Herriak berritasun 
hura gustuko ote zuen kazetariak galde-
turik, Lourdesen erantzuna: “Ondorena-
ri begiratuaz baietz esan bear. Abesten 
dan erri bakoitzetik eskutitzak beriala 
iristen dira, zorionak emanaz  eta erabat 
letrak eskatuaz. Erria, abesti berri auen 
egorri da, ta tamalgarria izango litza-
ke guk ez emategatik, irrati edo telebi-
sio bidez ikasitakoak bakarrik abestuko 
balitu”. Lourdesek artean ez baitzekien 
Loiolako Herri Irratian bere lehengusu 
Joxemari Iriondok zein haize emango 
zien bere kantei.
 Garaian garaikoa, eta xalotasuna da 
inozentzia bezain handia. Elkarrizketa 
janzten duen argazkia, eskaintzaz dator: 
“Jarrai-koei, biotz biotzez. Mari Lourdes 
Iriondo”.

1966, ABENDUAK 11
“Lourdes Iriondo, abeslari. Bihotza eta 
adimena bere abestietan. Bere bi dis-
ka agertuko dira egun gutxi barru” du 
izenburu Zeruko Argiak dakarren biga-
rren elkarrizketak. A. J. Ergoienek sina-
turik dator eta argitaratzekoak dituen 
diskoak dira aitzakia. “Bigarren aldia 
da aldizkari onen orrietan Lourdes’en 
iritziak agertzen dirala. Orain 
urte eta erdi, Lourdes abesten 
asi berria zenean, ementxe egin 
zitzaion lenengo alkarrizketa. 
Presentazio bat izandu zen hura. 
Gaur ez du Lourdes’ek presenta-
ziorik bear, aski ezaguna bai da 
Euskalerri guzian”. Lourdes Irion-
do euskaraz gitarrarekin kanta-
tzen hasi ziren haien artean “lehe-
nengo andereñoa, eta bakarra” zen, 
eta kazetariak “euskal publikoaren 
kezkarik” ez al zuen galdetu zion. 
“Ez. Euskal publikoa oso ondo por-
tatu zen beti nerekin asieratik, eta 
konfiantza haundiarekin abesten 
nuen”. Eta, kantatu, hasierako Ama-
txo, laztana eta gainerakoak baino 
kanta gogorragoak kantatzen hasia 
denean, 1966an: “Gogortasun hori 

ez da nere abestietakoa bakarrik. Toki 
geienetan orrela da. Bear bada, lehe-
nago abestia gauz polit bat bezela kon-
tsideratzen zen. Esakizun aundirik ga-
beko gauz arin bat bezela. Gaur berriz, 
esakizun aundiak ditu herriari kanta-
tzen zaion abestiak. Beste kontzientzi 
batekin kantatzen da gaur. Herriaren 
problemak kantatzen dira… Abestia era 
askotakoa izan liteke. Abesti arina; mai-
tasun abestia; dantzarakoa… milla era-
takoa. Bainan gaur inoiz baino geiago, 
abestia herriari bere problemataz itze-
giteko modu bat da, batez ere”.
 Kazetariak kantaria gehiegi nekara-
zi nahi ez, beraz, eta amaitze aldera, 

Ez Dok Amairu taldeaz egin dio galde-
ra. Eta taldeari dagokionez erantzun 
Lourdesek. “Euskal abestia galtzen ari 
zala konturatu ginan. Aspalditik, gazte 
jendeak irrati eta telebisioan entzuten 
zituen abestiak kantatzen zituan”. Arra-
zoia, berriz, “euskal gaztediari etzaiz-
kiola abesti zaharrak aski. Boga-boga 
ez dala aski. Gaztediak garaiko abesti 
berriak bear ditu. Ontaz konturatu gi-
nanean, euskal abeslari guztiak batu 
egin ginan eta ‘Ez dok amairu’ taldea 

sortu genuen (…) Antzinako abesti 
jatorrak berpiztu egin nai ditugu 
eta, era berean, abesti berriak sor-
tu, era guztietakoak (...) Gaurkoak 
izan nai degu, ori da dena”. Horra 
Ez Dok Amairuren xedea.
 Eta laster bi disko argitaratuko 
zituenez, kazetariak haiez galde-
tu behar, eta horrek dakarkeen 
ospeaz: “Nik ez det [fama] ame-
tsik, ez det fama desio; etzait ba-
tere ajola. Nik euskal publikoak 
eskatzen ditalako abesten det, 
eta orregatik grabatu ditut disko 
auek, ez beste ezergatik… Euskal 
abestia mundu guztian zabaldu 
dedilla; ortan saiatu bear gina-
ke. Ori da ‘Ez dok amairu’-koen 
ametsa”. Eta, zinez, ez zen debal-
detan ari, bazuen taldeaz hitz 
egiteko bezainbat autoritate.

maila handiko kantari 
ez ezik, taldekideen 
animatzaile, han eta 
hemen antolatzen 

ziren jaialdien 
koordinatzaile eta 
bideratzaile, eta 

taldeko idazkari izan 
zen lourdes”
Joxemari iriondo
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1967, OTSAILAK 19
Zeruko Argiaren azalera ekarri dute 
Lourdes Iriondo. Donostian egitekoa 
den Euskal Abestiaren III. Sariketa da 
aitzakia, ekitaldia baino zenbait egun 
lehenago Bilbon egindako entsegua, 
alegia. Xabier Gereño dugu kazetari la-
netan. “Zeruko Argia’ko irakurleak eza-
gututen doguz ‘Ez dok amairu’ taldeko 
abeslariak. Eurek ibili dira gure uri ta 
errietatik euskal abesti barriak zabal-
tzen. Euskal Abestiaren III. Sariketako 
kontziertoak antolatuteko orduan, ezin 
itxi alde baten talde ontako abeslariak. 
Euren artean, bi aukeratu ziran: Lurdes 
Iriondo ta Benito Lertxundi”. Eta elka-
rrizketa txiki bana.
 Hantxe irakurriz jakin dugu: “Lurdes 
Iriondo, ‘Euskal Erri’ren nobia’, Ares-
ti’k deituten dautson lez”. Eta, besteak 
beste, bere kantagitzaren hastapenen 
zehaztasunak ematen dizkigu kantariak. 
“Orain urte bi, gitxi gora bera, ‘Gaztetxu 
naz’ abestuten ninzalarik, adiskide ba-
tzuk entzun neustien eta Andoain’en, jai 
baten abestuteko deitu. Au izan zan nire 
lenengo kontziertoa, benefikoa”. Harrez-
kero, hogei bat kanta ere eginak zituen; 
azkena, Mao Zedongen poema baten hi-
tzetatik abiaturik egina. Eta Gereñoren 
galderari, “Zenbat bider abestu dozu 
jendearen aurrean?”, Lourdes Iriondo-
ren errematea: “170 bider, Euskal Erri 
osoan”. Galderarik ez hilabete lehenago 
Lourdesek aldizkarian bertan idatzitako 
artikuluaz: “Euskalerriko eskaleak”.

1966-1972, EZ DOK AMAIRU
Lourdes Iriondok Kanta zaharrak dis-
ko luzea argitaratu zuen 1968an, hain 
zuzen Xabier Leterekin ezkondu zen ur-
tean. Ordurako, “Lourdes Iriondo” ez 
baina “Ez Dok Amairu” zen izendapen 
nagusi. Eta Joxemari Iriondori irakurriz 
jakin dugu zertan zen Lourdesen auto-
ritatea: “Talde hartan, maila handiko 
kantari ez ezik, taldekideen animatzaile, 
han eta hemen antolatzen ziren jaial-
dien koordinatzaile eta bideratzaile, eta 
taldeko idazkari izan zen Lourdes (...) 
taldeko jaialdi bakar bat ere ez zuen 
huts egin”. Horixe Lourdes Iriondo.
 1966ko martxoan plazaratu zen Ez 
Dok Amairu eta, zazpi urtez, 1972 urte 
amaiera arte hainbat emanaldi eskaini 
zituen Euskal Herrian. Haietan guztie-
tan parte hartu zuen Lourdes Iriondok. 
Eta, hasieran, bera izan zuten gidari.
 1975ean Franco diktadorea hilik, 
1978ko maiatzean Hernanin eman zuen 
azkeneko jaialdia Lourdes Iriondok, Xa-

bier Lete, Antton Valverde eta Pantxoa 
eta Peiorekin: “Saioak behingoz uztea 
erabaki zuen, Madrilen egindako [biho-
tzeko] ebakuntza gogorraren ostean”, 
Joxemari Iriondok esana duenez.
Handik goitik, Urnietan egin zuen bidea 
Lourdes Iriondok, eta, besteak beste, 
ikastolan lagundu zuen, haurrentzako 
kantak sortu zituen, ipuinak eta antzer-
ki-lanak idatzi… Eta gisa bertsuan jar-
dun zuen lanean herriko parrokiaren 
altzoan, koruko lanean nahiz elizkizu-
netan. Tartean, hala ere, Xabier Leteri 
jaialdietan laguntzen ere agertu zen.

 2005eko abenduaren 27 hil zen Lour-
des Iriondo, 68 urte zituela. Hainbat 
omenaldi jaso zituen hil ondoan. Urnie-
tan, haren izena hartu zuen parke batek, 
non ezarri baitzuten Jose Ramon Andak 
kantariaren omenez egindako eskultu-
ra. Halaber, haren izena darama herri-
ko musika eskolak ere. Eta iazko urte 
amaieran Xabier Leteren heriotzaren 
hamargarren urteurrenean, presente 
egon zen, gogoan eduki zuten, batzuek 
eta besteek, Ez Dok Amairuren hauspo 
haize-emaile izan zena: Lourdes Iriondo 
Mujika. 
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Lourdes iriondo gitarra eskuan, ezkerretara Xabier Lete eta eskubitara Mikel Laboa dituela.
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 liBurua

Haserrea
iñigo astiz
ikaselkar

Inurriak… zer nazka” dio liburu hone-
tako neska protagonistak hasieran. 
Paisaia nahiko bukolikoan katiuskak 

eta txamarra horia dituen neska ikusten 
dugu, paseoan, eta bere inguruan hain-
bat animalia daude: katagorri bat eta 
xoxoa zuhaitzean, erbia erdi ezkutuan… 
eta lurrean meriendako hondarrak har-
tzen ari diren inurriak. 

Inurri hauek ematen dioten naz-
ka neskari, denak beltzak eta berdinak 
omen dira. Eta zer egiten du neskak 
inurri horien kontra? Zanpa-zanpa za-
paltzen ditu batzuk. Horrek, jakina, inu-
rrien haserrea sorrarazten du eta beltz 
diren inurriak aurpegi gorriz agertzen 
hasiko zaizkigu, hasieran bat bakarrik, 
gero batzuk eta amaieran denak. Inu-

rriek, orduan, neskari eraso egin eta oi-
netatik aurpegiraino egingo diote kosk. 

Haserre dauden inurriek beren ohiko 
kolorea eskuratuko dute eta beren lane-
tara itzulita diote “haserretzen direnean, 
umeak jasanezinak dira. Guzti-guztiak 
dira berdin-berdinak”. Liburua amaituko 
da  esaldi honekin: “Umeak… zer nazka!”.

Egitura itxia du liburuak, haurraren 
ikuspuntutik abiatuta inurrienera iri-
tsiko gara. Kasu bietan, “zer nazka” dio-
telarik, paralelismoa erakusten zaigu 
bien artean. Izan ere, dena dago ikusten 
dugunaren eta besteekiko dugun (edo ez 
dugun) enpatiaren arabera.

Haserrea liburu sinplea da, itxuraz, 
oso testu gutxirekin eta ilustrazio argi 
eta koloretsuekin, mezu argia helaraz-

ten diguna. Alde horretatik, aipagarria 
da Iñigo Astizen testu ekonomia, oso hitz 
gutxi –eta egitura errepikakorrarekin– 
ederki lortzen du mezua helaraztea; eta 
Leire Salaberriaren ilustrazioen lana. 
Kolore pastelak erabiliz, trazu argiaren 
bidez, ingurua zainduz, ederki lortzen 
du protagonistetan fokalizatzea ikus-
learen arreta, garrantzitsuena ederki 
islatuz.

Liburu hau, zalantzarik gabe, apropo-
sa izan daiteke kontu askori buruz hitz 
egiteko –beldurra, haserrea, amorrua, 
mendekua,…– eta horixe da, hain zu-
zen, argitaletxe honen helburua; baina, 
baita ere, liburua aproposa da bertan 
agertzen zaigun istorio sinplearekin go-
zatzeko. 

Zer nazka!

  XaBier etXaNiZ erle
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Ahots ederreko abeslariak daude, 
ahots ez hain harrigarriarekin 
baina adierazkortasun plusa du-
tenak ere bai, eta hortik aparte, 

artista handiak ere badaude, gehiago 
edo gutxiago gustatuko zaizkigunak, 
baina botere eta grina artistiko harriga-
rriaren jabe direnak. Azken multzo ho-
netan Anita Rachvelishvili mezzo geor-
giar bikaina sailkatu behar dugu. Ahots 
eta musika fenomenoa da eta ez du 
inor axolagabe uzten, bere ezauga-
rri artistiko harrigarriak direla eta.

Euskalduna Jauregiko agerto-
kian bere presentzia indartsua eta 
sendoa zen, eta ñabarduraz eta in-
darrez beteriko bere mezu artis-
tikoaren boterea iragartzen zuen, 
dudarik gabe. Emakume puska!

Mezzosoprano georgiar ha-
rrigarri honetaz inpresio gehien 
eragiten duena, zalantzarik gabe, 
bere ahotsaren botere izugarria 
da; erresonantziaz eta kolore dis-
tiratsuz betea bere erregistro agu-
doan, fin eta garbia –baina indar-
tsua–, eta sakona, oso haragitsua, 
gogorra batzuetan eta tinbre ia 
lehorrarekin grabeetan.

Eroso sentitu zen errusiar erre-
pertorioan, batez ere Rachmani-
noven abestietan, baina agian fin-
tasun apur bat falta izan zitzaion 
Txaikovskyren abesti sentituetan. 
Hala ere, Manuel de Fallaren Zazpi 
abesti herrikoi espainiarrak, ondo 
gauzatuak, arraro gelditu ziren 
gure belarrientzat. Rachvelishvi-
liren ahotsaren perfekzio bokala, 
biribiltasun eta iluntasun erakar-

garriak, agian, soberan zeuden nolabait, 
eta ez genuen sumatu ere egin intentzio, 
grazia edo adierazkortasunik, abesti ho-
riek eskatzen duten moduan.

Operako ariei ekin aurretik, Rachve-
lishvilik Tosti-ren bi abesti oparitu ziz-
kigun: Non t’amo più eta Tristezza, adie-
razkortasunez eta lirismo gozoz beteak.

Eta opera iritsi zen. Ahots horrekin, 
oro har oso ederra, boterez betea eta 

akatsik gabeko kantu-lerroare-
kin, taxuz abestu zuen Il Trova-
tore-ren Stride la vampa aria, 
modu elektrizatzailean; eta ez 
zen gutxiago izan Don Carlo-
ren Nel giardin del bello, saracin 
ostello lanean. Ikusleek txalo 
zaparrada eskaini zuten, bi in-
terpretazioek benetan merezi 
zuten gogo biziz. Eta piano in-
terludio labur baten ondoren, 
Rachvelishvilik Saint-Säens-en 
Samson et Dalila operaren Mon 
coeur s’ouvre à ta voix eskaini 
zuen, are sendoago, are adie-
razkorrago, benetan liluraga-
rria zen ahotsa luzituz. Erre-
zitaldiko onena izan zen, txalo 
zaparradaz eta kemen handiz 
saritua. 
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 musika

Anita handia

  moNtserrat auZmeNdi del solar

olbek antolatuta. 
txaikovsky, 
racHmaninov, falla, 
tosti, verdi, 
massenet eta 
saint-saëns-en lanak 

anita racHvelisHvili 
mezzosopranoa. 
vincenzo scalera, 
pianoa
euskalduna Jauregia
otsailak 27

abao bilbao oPera
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atzerrian lurra 
garratz
noiz: martxoak 2 
non:  bilboko arriaga antzokia

Dei batek gure mundua dardarka 
jarri dezake. Dei batek denbora 
eten eta unibertsoan arrakala 
sor dezake. Dei batek orbainak 

ireki ditzake, erraiak airean utzi, odo-
lustu arte.

“Zuen hilotzen aurrean makurtuko 
naizenean, guraso maiteak, zuen aza-
lari musu eman ordez, atximur egin 
eta ile-sorta bat kenduko dizuet” idatzi 
zuen Hervé Guibert-ek Mes Parents 
nobela laburrean. Gurasoen heriotzak 
hainbat sentimendu azaleratu ditza-
ke, baita ilun eta mingarrienak ere. 
Gurasoen heriotzak hainbat min eta 
esan gabeko hitz jar ditzake mahai gai-
nean, munduaren aurrean babesgabe 
egotearen sentimendua piztu dezake 
gugan, baita mamu zaharrak bizitza-
ra ekarri ere. Hildakoak bakean utzi 
behar direla esan diguten arren, ba-
tzuetan ezinezkoa zaigu beraiekin hi-
tzik ez egitea.

Amancay Gaztañagak zuzendutako 
Atzerrian lurra garratz antzezlanean, 
Laurak (Laura Penagosa) haren mun-
dua kolokan jarriko duen deia jasoko du. 
Badira urteak Kolonbiatik Euskal Herri-
ra etorri zena eta orain, hainbat oztopo 
gainditu ondoren, bere lehenengo arte 
erakusketa inauguratu behar duenean, 
albiste txar batek kolpatu du: ama hil 
egin da, Kolonbian, eta hara itzuli behar-
ko du hiletara. 

Laurak deia jaso eta hegaldiaren or-
dua heldu bitartean hainbat mamu, za-
lantza eta beldurri egin beharko die au-
rre. Zer egin galderari erantzun beharko 
dio: bere bikotekidearekin (Ander Li-
pus) Euskal Herrian geratu eta bere bi-
dea jarraitu, ala Kolonbiara, jaioterrira, 
itzuli. Bihotzak zer dioen ez du argi Lau-
rak. Ez da hemengoa, hemen arrotz sen-
titzen baita, umezurtz. Han, Kolonbian, 
ezer gutxi du, mamuak baino ez. Han, 
sortu zen lekuan, ez du argi pena guztiak 

kontsolatuko dituen, bizitza familiarra-
ren plazerak topatuko dituen. Erabakia 
hartu bitartean, amarekin lotutako hain-
bat oroitzapen berreskuratuko ditu. An-
der Lipusek antzeztuko dituen hainbat 
pertsonaiarekin, hangoak eta hemen-
goak, hitz egin eta eztabaidatu behar-
ko du. Barre eta negar egingo du. Ibon 
RG-ren musikaren erritmoan dantzatu 
beharko du Laurak etorkizun hurbilak 
planteatzen dizkion galderei erantzuna 
aurkitu bitartean.

Antzezlanaren une batean, ohe az-
pian ezkutatu den mamuak eskua luzatu 
eta Aurora orkatilatik oratu du. Orduan, 
mamua parez pare duela berarekin 
hitz egin behar du, erantzukiak egingo 
dizkio, esateko geratu direnak entzun 
beharko ditu mamuak. Bizitzan egin-
dako sakrifizioak eta bidean utzitakoak 
aurpegiratuko dizkio. Baina, atsegin edo 
ez, mamuei entzun behar diegu, bestela, 
nork kontatuko du beraien historia? 

 iñigo BasagureN-duarte      artedrama

Iraganeko mamuak
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Nafarroako 
udalerria

-----------
Pertso-
naiaren 

izena

Ukitzera 
behartu
-----------

Leku 
atzizkia

Atera, 
irten

Joz, jotzen
-----------

Jokoa, 
olgeta

Arroka
-----------
Lauzaz 
estali

Adore, 
kemen

-----------
Pertso-
naiaren 
abizena

Inbutu
-----------
Ez eme

Baranda 
babesgarri

-----------
Janari

Nor, 
pluralean

-----------
Iparraldeko 

lurburu

Hamabi 
erromatar 

zenbakiz
-----------

Itsas 
ugaztuna

Aginpe, 
erreinu
-----------

Bero 
bafada

  
          

Bola baten 
itxurakoa

-----------
Altsuma

Dudarik 
gabe

-----------
Jarraibide 

on

Aiako 
herritarra

-----------
Bizimodu 
aszetikoa 

duena

Bigarren 
musika 

nota
-----------

Ziba

Hipokrita
Larru

-----------
Liburu 

euskarri

Hizkuntza
-----------
Sandia, 

berendia
Alai

Iskanbila, 
zalaparta

-----------
Arazo, 

gatazka

Telebista
-----------

Etxe batek 
hartzen 

duen eremu

Haga
-----------
Arabiar 

izenetan, 
seme-alaba

Presio-
unitate
-----------
Zaldiei 

geldiaraz-
teko

Arabako 
herria

-----------
Estron-

tzioaren 
ikurra

Roentgen
-----------

Osmioaren 
ikurra

Toki batera 
heldu

-----------
Argitasuna 

kendu

Gipuzkoako 
herria

-----------
Alfabetoko 
azken letra

Basamortu
-ko larre

Hitz gezidunak

5x5
zehArretArA etA goitik beherA, 

hitz berA.

1. gorantz zuzen.
2. udak irauten duen denboraldi.

3. artez, ederki.
4. helburuak, xedeak.

5. ardura.

Sudokua
bete itzAzu geLAXkAk 1etik 9rAko 

zenbAkiAk idAtziz, zutAbe, Lerro etA 3X3 
koAdro bAkoitzeAn errePikAtu gAbe.

 8   6  7  1

1    4  3  5

   1  8   6

 3 5 4  9    

         

   6  3 9 5  

7   3  1    

2  6  8    3

3  8  9   2  

eBaZpeNak

5X5:
1. zutik

2. udAte

3. tAXuz

4. ituAk

5. kezkA

983265741
162947385
547138296
835419672
679852134
421673958
754321869
296784513
318596427

AUJHB

IÑAKIJOLASA

ONILKAREL

ARAKXJAURGO

BIRIBILAZIUR

ZEPAAIAKOARE

AZALMINTZO

FARISEUABUILA

TBZARDAIBAR

ORUBELAUDIOR

IRITSIZESTOA

ILUNARAZIOASI

d
a

n
i bla

n
c

o



martxoak 28, 2021

52 І argi-koNtra

Trantsizio ekologikora 
bideratutako proiektuak bultzatu 
nahi dituzte Europako funtsek. 
Nor egongo da proiektu horien 
atzean?
Erresilientziaren eta trantsizio eko-
logiko bidezkoaren kontrako bideari 
ekin dio Eusko Jaurlaritzak. Alian-
tza publiko-pribatua lehenetsiz, 
korporazio handiek jasoko dute di-
rua. Proiektu “estrategiko” horien 
hartzaile nagusien artean Petronor, 
Iberdrola, Repsol, Euskaltel edo 
CAF daude. Gainera, aurkeztutako 
proiektuen erdiak garapen kontzep-
tualeko fasean daude, haien bidera-
garritasuna ez dago bermatuta. 

Hedabideetako goiburuetan eta 
politikarien adierazpenetan 
protagonismoa hartu du proiektu 
horien artean dagoen hidrogeno 
berdearen ekoizpenak. zer 
dakigu horri buruz?
Deskarbonizaziorako bultzatzen ari 
den eredua azpiegitura handiena da 
eta hidrogenoaren estrategia logika 
horren barruan sartzen da. Gasaren 
industriari irtenbideak eskaintze-

ko diseinatuta dago, mundu globali-
zatuan ekoizpen eta kontsumo ere-
duan ezertxo ere ez aldatzeko egina. 
Hidrogenoaren erabilerarik efizien-
teena makineria eta garraio pisu-
tsurako eta tenperatura altuko in-
dustriarako erregai izatea litzateke, 
deskarbonizazio zaileko esparruak 
guztiak. Edonola ere, efizientzia mai-
la % 40-60ra heltzen da. 

Beraz?
Ez da planetak behar duen kontsu-
mo murrizketa sustatzen ari, ezta 
zentralizaziotik distribuziorako bi-
dea modu masiboan egiten ari ere. 
Kale itsu horretarako bidea, gainera, 
diru publikoari esker baino ezingo 
da errentagarria izan enpresentzat.

Hidrogenoaren Euskal 
Korridorea Petronor-Repsolen 
eskutik sortu da, ‘greenwashing’ 
estrategia da?
Petronorrek eta Repsolek duela urte 
asko dakite Muskizko plantako jar-
duera aldatu behar dela, petrolioak 
laster utziko diola errentagarri iza-
teari. Europako industria petrokimi-

  leire regadas     hodei torres

ekofeminismoa 
saretzen

“arazoen ikuspegi transbertsalak bi-
latzea dut gustuko, ikasteko dagoen 
guztiaren erakusgarri. aktibismoan 
sareak ehuntzen dihardut, lanik poli-
tenetakoak ekologistak martxan kon-
federazioarekin eta trantsizio ener-
getiko ekofeministarako emakumeen 
sarean egindakoak dira. lurralde ba-
koitzak bere ekofeminismoa eraiki 
behar du, mundu ikuskera bat bai-
ta. energiaren sektorean herritarroi 
erabakimena zor zaigu, birmoldaketa 
osoa beharrezkoa eginez”.

ekologistak martxan taldeko kidea da maitane arri escudero 
(1977, areeta). euskal filologian lizentziatu eta itzultzaile 
lanetan urte luzez jardun ondoren, m15 mugimenduak 
aktibismo ekosozialerako grina piztu zion. norbanakoen 
arduran baino, politikan, kudeaketa publikoan eta 
enpresa transnazionalen jardunean jartzen du fokua, 
ekologismoaren ikuspegi feminista ardatz gisa hartuz.

“hidrogenoa irtenbide 
biribila da Petronorren 
negozioarentzat eta 
irudiarentzat”

ak tibista ekoFeminista

Maitane Arri Escudero
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koak bezala, hidrogenoarekin irtenbi-
de biribila topatu du Petronorrek: bere 
negozioarentzat eta bere irudiarentzat. 
Baina trantsizio ekologiko gisa saltzen 
diguten hori ez da horren berdea. Pe-
tronorrek ekoitziko duen hidrogenoa 
gas fosiletik eratorria izango da hainbat 
urtez. Areago, Bilboko Portuan zaborra 
erreko duen erraustegi bat eraikiko du, 
hortik gasa erauzteko eta hidrogenoa 
sortzeko prozesuan erabiltzeko. 

Ursula Von der Leyen Europar 
Batasuneko presidenteak Itun Berde 
Berria aurkeztu du “hazkunderako 
estrategia” gisa.
Azpiegitura handietan ez ezik, kontsu-
moaren hazkundean oinarritzen ari da 
trantsizio energetikoa, eredua aldatu 
gabe iturrien aldaketa hutsean ardaztuz. 
Ordezkaezinak diren materialen erre-
serbekin arazoak izango ditugu aurki, 
bai eta trantsizio energetiko horren hon-
dakinekin ere. 

Digitalizaziorako bidea egitea ere 
bada Europako funtsak jasotzeko 
baldintzetako bat. Bateragarria da 
trantsizio ekologikoarekin?

Garapen digitalak ordain material han-
dia du: materialen ustiaketa, negutegi 
efektuko gasen isurketa, energia erabi-
lera intentsiboa, nazioarteko informazio 
sistemak, hondakinak… 4.0 industriak 
kritika gogorrak izan ditu azken urteo-
tan, eta horiei entzungor egin diete ad-
ministrazioek.

Energia berriztagarriak dira des-
karbonizaziorako egungo apustua. 
Proiektu hauek “kolonizatzaileak” 
direla salatzen dute Latinoamerika-
ko giza eskubideen defendatzaileek. 
Lurraldeak eta gorputzak zeharkatzen 
dituzte enpresa transnazionalek, nagu-
siki, emakumeen gorputzak. Horregatik 
askotan kolonialismo energetikoaz hitz 
egiten dugu. Estraktibismoak aurrera 
jarraitzen du mundu osoan: Iberdrola, 
adibidez, makroparke eoliko bat eraiki-
tzen ari da Mexikon. Hasteko, ez die kon-
tsultarik egin hango herri indigenei, La-
naren Nazioarteko Erakundearen 169. 
hitzarmenean ezartzen denaren kontra. 
Herri indigenen bizimodua bermatzen 
duen lurraldea eta ekonomia tradizio-
nala, bereziki emakumeen autonomiari 
laguntzen  diona, arriskuan jarriko ditu 

proiektuak. Iberdrolaren negozioak, 
hortaz, ez dira ez berdeak, ez moreak. 

Lurra, natura eta oro har, 
bizitza erdigunean jartzeko 
aldarrikapenean erreferenteak 
dira Latinoamerikako emakume 
indigenak. zer dugu ikasteko?
Latinoamerikako ekofeminismoa eta lu-
rralde-gorputz binomioa oso iradokiga-
rriak izan daitezke guretzat, baina prak-
tikan jartzeko modu ugari daude. Euskal 
Herrian, adibidez, agroekologia zaintza 
kolektibo gisa ulertzen duen ekofeminis-
moa eraikitzen ari da, edo espazio publi-
koa zaintzetarako espazio gisa ikusten 
duena, edo ekofeminismo antimilitarista.

Hazkundearen paradigma alboratzen 
ez den bitartean, nola aurreikusten 
dituzu datozen urteak?
Egun dugun megaegitura mantentze-
ko beharrezkoak diren energia eta ma-
terialen kontsumoa planetaren muga 
biofisikoak gainditzen ari da. Irtenbidea 
ez dago energia fosilaren ordez energia 
iturri berriztagarriak erabiltzean. Gure 
kontsumo eta hazkunde mailak apaldu 
behar ditugu. 

"kontsumoaren hazkundean eta 
azpiegitura handietan oinarritzen 

ari da trantsizio energetikoa".
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Carlos Iturgaiz freedom fighter san-
turtziarrak Herritar Batasunako 
kide egin dela iragarri du, Astra-

zeneca txertoa jaso eta bost minutura. 
“Bada garaia Herri Batasunaren gogo 
independentista eta sozialista iraultzai-
lea berreskuratzeko”, adierazi du osasun
-zentrotik irtetean. “Karlandiren aurka 
zalditeria arina baliatu genuen beza-
la, baskoiok behar dugu Miren Larrion 
bezalako emakume txikiburges erra-

dikalizatuen hatzaparretatik liberatu 
eta deabru putakume zikinen norabide 
aldaketa erreformistaren aurka altxatu. 
Zeren eta koronabirusaren kontrakoa ez 
da gatazka bat. Gezur puta da hori! Ba-
taila bat da!!”. Eusko Jaurlaritzak lasaita-
sunerako deia egin du, 100.000 biztan-
letik bakarrak egiten duelako ziaboga 
politikoa Astrazeneca txertoa jaso os-
tean, eta aurretik ere sintomak erakutsi 
dituen jendeak bakarrik. 

Oiartzungo koadrila batek autokarabanan 
osatuko du Korrika-ren ibilbide sinbolikoa

Astrazeneca txertatu eta gero 
Herritar Batasunako kide egin da 
Carlos Iturgaiz

Aurten Korrika egingo ez dela eta, 
Oiartzungo koadrila bat autokara-
banan osatzen ari da balizko ibil-

bidea, hasi Barkoxen eta Trebiñura arte. 
Hogeita bost lagun dira bidean doaze-
nak, bakoitza bere autokarabanarekin, 
askatasuna –eta euskara, noski– maite 
duten euskaldun zintzoen modura. Hala-
xe azaldu digu haietako batek: “Hasiera 
batean ibilbide osoa korrika egitea zen 

gure asmoa, baina hori jada ez da nahi-
koa euskalduna, eta horregatik autoka-
rabanak, gureago direlako, eta bozgorai-
luak-eta eramateko egokiagoak direlako. 
Mugak gehiago irekitzeko zain gaude, al-
darrikapena nazioartera ere zabaltzeko: 
Piriak, Alpeak, Andaluziako kostaldea... 
euskarak bereziki bultzada behar duen 
lekuetan hasita. Ez diezaiogun oztoporik 
jarri euskarari”.  

euskal itsasoan

egin kasu amari

instagram: Xalbator

euskaltzaleak ondo irabazitako atsedena hartzen. 
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